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شماره 4397  

v آلبوم »تا نفس هست« با صدای »شهرام شکوهی« 
منتشر شد

v آثار پیانویی چکناوریان رونمایی می شود
v بیژن میرباقری »ربوده شده« را نیمه شهریور جلو 

دوربین می برد
v وزیر علوم: برگزاري کنسرت در دانشگاه ها ممنوع است
v اوانز، بازیگر »ترمیناتور 2« و »پیشتازان فضا« درگذشت

v »قندون جهیزیه« چهارشنبه اکران می شود
v مهتاب کرامتی راوی مستند ماندلا شد

v یدالله صمدی فیلم کمدی - موزیکال آذری می سازد
v قسمت دوم »دندون طلا« چهارشنبه می آید

کارگردان فیلم »مزار شریف« در گفتگو با آفتاب یزد  تاکید کرد

فيلمنامه خوب 
ضامن موفقيت توليد فيلم هاي ويديويي

آفتاب یزد- گروه فرهنگی: عبدالحسن برزیده، کارگردان و 
بازیگر سينما، گفت: فيلمنامه ساده و خوب علاوه بر صرفه جویي 
در زمان تولي��د مي تواند باعث موفقيت  در توليد آثار ویدیویی 
ش��ود. عبدالحس��ن  برزیده که این روزها »مزار ش��ریف« را در 
نوب��ت اک��ران عمومي دارد، برگزاری جش��نواره فيل��م یاس را 
فرص��ت خوبی برای تماش��ای فيلم، نقد و تحلي��ل آثار خواند 
و  اف��زود: جش��نواره ی��اس فرصتی برای شناس��ایی فيلم های 
قابل تامل و کش��ف فيلمس��ازان تازه کار اس��ت. اهدای جایزه 
 به س��ازندگان فيلم های خ��وب نيز موجب انگيزه، تش��ویق و 

کمک به توليد آثار با کيفيت تر خواهد شد.
وی س��اخت و توزیع فيلم ه��اي ویدیوی��ی را مبحثی جدید 
در کش��ور دانست و تصریح کرد: بخش��ی از این فيلم ها برای 
تلویزیون توليد می شوند که شاید فرصت نقد و بررسی بسياری 
از آنها فراهم نشود ولی جشنواره فرصتی است که فيلمسازان 
و هنرمندان این عرصه با هم آش��نا ش��وند، در نشس��ت ها و 
کارگاه های تخصصی شرکت کنند وهمچنين فناوری جدید 
و فيلم های ساخته شده در طول سال مورد نقد و بررسی قرار 
دهند. دیدار و تعامل هنرمندان درباره فيلم ها در جشنواره روی 
می ده��د که این اتفاق فرص��ت خوبی در زمينه توليد و نقد و 

تحليل را فراهم می کند. 
ای��ن کارگردان تصریح ک��رد: هم زمان با برگزاری جش��نواره، 
فيلم های توليد ش��ده در طول س��ال مي تواند م��ورد ارزیابي 
کارشناس��ان قرار بگيرد و ضعف و نقصان آثار مشخص شود. 
وي به بخش طرح و ایده فيلمنامه نيز اشاره کرد و یادآور شد: 
مورد بررسي قرار گرفتن آثار این بخش باعث گزینش ایده ها و 
طرح هاي خوب مي شود و این امر، توليد آثار خوب و تاثيرگذار 

را در این حوزه به دنبال دارد. 
کارگ��ردان  فيل��م »دکل« ب��ا انتقاد به وضعي��ت توليد فيلم 
ویدیویی نيز اظهار داش��ت: در حال حاضر بيشتر توليدات در 
حوزه فيلم های ویدیویی مختص تلویزیون است. ساخت فيلم 
ویدیویی به طور کلی روز به روز ارزان تر می شود و برای ساخت 
آن مبلغ ناچيزی در نظر می گيرند که نتيجه قابل قبولی هم 
ندارد چون تعریفی که از فيلم ویدیویی وجود دارد اش��تباه و 
غيراصولي است. به نظرم تعریف درست این است که »فيلمنامه 
س��اده و خوب در زمان کوتاه توليد شود«. فيلمنامه ای که در 
زمان کوتاه توليد شود به صرفه است. »زمان« نقش بسزایی در 
کم یا زیاد شدن هزینه توليد فيلم دارد. برای مثال اگر در توليد 
یک فيلم ویدیویی زمان توليد از 30 روز فراتر رود، آن پروژه از 

لحاظ مالی با مشکل روبه رو خواهد شد. 
برزی��ده با بيان این که باید به حوزه فيلم ویدیویی نگاه جدی 
ش��ود، تصریح کرد: اگ��ر این نگاه کيفی در ح��وزه توليد آثار 
ویدیویی گسترش یابد رغبت س��ازندگان به ساخت این نوع 
فيلم ها بيشتر می ش��ود و افراد حرفه ای هم به این حوزه وارد 
می شوند. هرچند هنرمندان حرفه ای بسياری داریم که در این 
زمينه فعاليت داشته اند. لازم است دبيرخانه جشنواره در طول 
س��ال فعال باشد و ساخت آثار خوب را به فيلمسازان باتجربه 
ارجاع دهد که این کار هم تشویق دیگر فيلمسازان را به همراه 
دارد و رونقی به این فضا می دهد. سومين جشنواره بين المللی 
فيلم ویدیویی یاس اول تا ششم مهر ماه سال جاری در استان 

مازندران برگزار می شود.

شيلا خداداد به باديگارد پيوست

بادیگارد˝ به کارگردانی  شيلا خداداد به جمع بازیگران فيلم̋ 
ابراهي��م حاتمی کيا پيوس��ت. پيش از این ق��رار بود بهنوش 
طباطبای��ی این نقش را بازی کن��د که به دليل حضورش در 
یک تئات��ر از همراهی با حاتمی کيا انص��راف داد. به گزارش 
هنرآنلاین،  صفحه اینس��تاگرام شيلاخداداد خبری مبنی بر 
حضور این بازیگر در فيلم " بادیگارد" را منتش��ر کرده است. 
تازه ترین فيلم حاتمی کيا یک ماهی اس��ت که جلو دوربين 
رفته و گ��روه این روزها در جاده دماوند در حال فيلمبرداری 
هستند.  شيلا خداداد در سينما تجربه خوبی داشته است اما 
به نظر می رس��د حضور او در فيلم "بادی��گارد" تجربه تازه ای 
باشد برای این بازیگر که با سریال "مسافری از هند" به شهرت 
رسيد. فيلم "زمهریر" با بازی خداداد هنوز اکران عمومی نشده 
است اما او در فيلم های چون،  "زنان ونوسی، مردان مریخی"، 
"س��ن پترزبورگ"، " اخراجی ها ۲"، "آکواری��وم" و... به ایفای 
نقش پرداخته که اولين حضور او در سينما به فيلم "اعتراض" 

به کارگردانی مسعود کيميایی بر می گردد. 

فقط تیتر

باهنرمندان

دوشنبه 19 مرداد 1394

سالار عقیلی: 
اهالی مطبوعات حلقه رابط هنرمند و مخاطب هستند

روز شنبه 17 مردادماه همزمان با روز خبرنگار 
س��الار عقيلی در هنرآنلاین حضور پيدا کرد و 
این روز را به تمامی اهالی مطبوعات و رسانه ها 
تبریک گفت. عقيلی گف��ت: اهالی مطبوعات 
نق��ش مهمی در اطلاع رس��انی و ایجاد ارتباط 
بي��ن هنرمن��دان و مخاطبان خ��ود دارند و به 
نوعی این حلقه را کامل می کن��د و این روز را 
به هم��ه خبرنگاران عزیز تبریک می گویم. وی 
درباره وضعيت جسمانی خود هم گفت: خدا را 
ش��کر امروز حال و روز بهتری دارم و توانستم 
س��لامتی ام را تا حد زیادی به دس��ت بياورم. 
بعد از رضایت پزشک معالجم شب گذشته در 
نيشابور روی صحنه رفتم و مشکلی هم پيش نيامد. از همه مردم ایران که در تمام این مدت جویای حالم بودند ممنونم. 
در واقع همين توجهات مردم عزیزمان است که ما هنرمندان را سرپا نگه داشته است. وقتی هنرمند می بيند که مردم 
دوستش دارند و به کارش احترام می گذارند، برای کار خود هم تلاش می کند. وی افزود: نزدیک به هزار تلفن در طی این 
5 روز بيماری به من شد و اولين کنسرتم بعد از کسالتم هم در شهر نيشابور شب گذشته برگزار شد، برای من جالب بود 
که بيماری من از مشهد شروع و به مشهد ختم شد و اینکه در سرزمين امام رضا )ع( این اتفاق افتاد و سلامتی را از امام 
رضا )ع( خواستم را باید به فال نيک گرفت. فکر نمی کردم با توجه به داروهای مصرفی و با اینکه این بيماری روی صدای 
من تأثير گذاشته بود، بتوانم کنسرت خوبی را اجرا کنم، اما خدا را شکر اجرای خوبی به جا ماند. این خواننده گفت: در 
کنسرت نيشابور دو غزل از خيام به اضافه آواز اصفهان با تمام گوشه هایش را اجرا کردیم و بسيار هم مورد استقبال قرار 
گرفت، در واقع ما نزدیک به 40 دقيقه ساز و آواز داشتيم و نکته جالب این قضيه این است که در این مدت صدا از مردم 

در نمی آمد! به جرات می گویم که مردم نيشابور یکی از بهترین و با فرهنگ ترین شنوندگان موسيقی هستند.

موسیقی
وزیر ارشاد:

رستاخیز حتما اکران می شود 
وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی گفت: فيلم 
س��ينمایی »رس��تاخيز« حتما اکران خواهد 
ش��د. به گزارش  صدا و سيما، علی جنتی در 
جمع خبرنگاران در حاش��يه دومين اجلاس 
سراس��ری مدیران کل این وزارتخانه با بيان 
اینک��ه این فيلم توقيف نش��ده اس��ت افزود: 
م��ا در این باره ملاحظاتی داش��تيم و یکی از 
ملاحظات این بوده اس��ت که نظرات مراجع 
عظام تقليد باید مورد توجه قرار گيرد. وی با 
بيان اینکه با مراجع تقليد در این باره صحبت 
کردیم گفت: آقای درویش این فيلم را در قم 
و در بيوت برخی مراجع تقليد و برای افرادی 

که مورد اعتماد آن ها هس��تند نمایش داده اس��ت و همچنين بخش عمده ای از اصلاحاتی که مورد نظر آن ها بوده 
به عمل آمده اس��ت. جنتی افزود: برخی از مراجع نظرات فقهی خاصی دارند و نظرات فقهی قابل تغيير نيست که با 
مذاکره تغيير کند. وی با اشاره به اینکه تلاش داریم این فيلم در اولين فرصت اکران شود گفت: همچنين تلاش داریم 
برخی مراجع را که نظراتی درباره این فيلم دارند قانع کنيم که اگر نظر فقهی دارند آن نظر فقهی برای خودشان و یا 
برای مقلدان آن ها مورد احترام است و اجازه دهند این فيلم به نحو مطلوب برای علاقمندان اکران شود. وزیر فرهنگ 
و ارش��اد اس��لامی افزود: فيلم رستاخيز تنها فيلمی اس��ت که بنده بيشترین کمک را در دوران توليد و پس از آماده 
شدن به آن کرده ام. جنتی گفت: در این باره با دستگاه هاي مختلف صحبت کرده ام که لوح هاي فشرده )سی دی( 
این فيلم را پيش خرید کنند تا کمکی به تهيه کننده و کارگردان این فيلم ش��ود. وی افزود: رس��تاخيز فيلم بسيار 
ارزشی و ارزشمندی درباره واقعه عاشوراست و اميدوار هستيم که در اولين فرصت اکران شود. وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی تاکيد کرد: اکران این فيلم به تعویق افتاده است و مشکل دیگری ندارد.

ارشاد

س�ما بابایی: »حميد متبس��م« آهنگس��از و نوازنده  
برجس��ته، اردیبهش��ت ماه امس��ال ب��ه ای��ران آم��د و 
»زمس��تان« را اجرا کرد؛ اثري بر اس��اس اش��عاري از 
»اخوان ثالث«. این اما تنها فعاليت موسيقایي آهنگساز 
برجسته نبود. همين ماه پيش بار دیگر به ایران آمد تا به 
عنوان سوليست در ارکستر سازهاي ملي ایران بنوازد؛ 
ارکس��تری که اولين اجرایش را با رهبري »اس��ماعيل 
تهراني« انجام مي داد،  قطعه »ونوشه« از این آهنگساز را 
اجرا کرد. قطعه اي براي ساز سه تار و ارکستر. »متبسم« 
این قطعه را بر اس��اس چند تم محلی س��اخته اس��ت. 
خودش می گوید بعد از ش��نيدن »قطعه ای در ماهور« 
-برای ارکستر س��ازهای ایرانی و سه تار- ساخته استاد 
پایور، به فکر س��اخت »ونوش��ه« افتاده است. اثری که 
بعدها توس��ط گروه موس��يقی »عارف« به سرپرستی 
زنده یاد »پرویز مش��کاتيان« ضبط شد. البته »ونوشه« 
این بار با تغييراتی اجرا شد. دليلش هم مشخص است: 
»به هر روی موس��يقی امروز ایران دچار تغييراتی شده 
و نگرش من نس��بت به موسيقی همينطور؛  برای مثال 
حالا سکوت ها حساب شده تر است یا سازهای جدیدی 
به آن اضافه ش��ده؛ اما این تغييرات خيلی اندک است، 
چيزی حدود پنج تا ده درصد.« این اما تمام برنامه هاي 
متبس��م در ایران نيس��ت. قرار اس��ت هم��راه با گروه 
موس��يقي »دستان« بعد از س��ال ها در ایران به اجراي 
برنامه بپردازند که البته با توجه به شرایط نامناسبي که 
این روزها برگزاري کنسرت هاي موسيقي دارد، فعلًا از 
 اجراي »دستان« در ایران انصراف داده اند. موسيقی ما 
با این آهنگساز و نوازنده برجسته به گفتگو نشسته که 

در ادامه می خوانيد.

آق�ای متبس�م! ح�الا مدت�ی اس�ت که ارکس�تر 
سازهای ملی ایرانی فعالیت خود را آغاز کرده 
و ش�ما ب�ه عنوان سولیس�ت در اولی�ن اجرای 
این برنامه حضور داش�تید. لطفاً ابتدا ارزیابی 

خودتان را از این رویداد هنری بگویید؟
به هر حال شکل گيری ارکستر سازهای ملی ایران اتفاق 
بسيار مهمی است که در عرصه  موسيقی ایران رخ داده؛ 
اما در ارزیابی فعاليت های این ارکستر نباید این مسئله 
را نادی��ده گرفت که هر رویدادی که برای اولين بار رخ 

می دهد، بدون ش��ک گرفتاری های خاص خودش را دارد. طبيعی اس��ت 
کس��ی که حرکتی انجام نمی دهد، هيچ اش��تباهی هم مرتکب نمی شود و 
جزو مردگان اس��ت. چنين ارکس��تری جزو ضروریات مهم موسيقی ایران 
اس��ت و این که س��ابقه ای طولانی ندارد، یک غم بزرگ اس��ت. این تأسف 
بزرگی است که چرا چنين اتفاقی صد سال پيش در موسيقی ایران شکل 
نگرفته اس��ت. حالا این اتفاق رخ داده و باید قدر آن را دانس��ت و در این 
ميان وظيفه موزیس��ين های ایرانی است که به هر شکلی که می توانند در 

این ارکستر حضور داشته باشند و آن را از حاشيه ها دور کنند.

ش�ما ارزیاب�ی خودت�ان نه به عنوان سولیس�ت آن اج�را که به 
عنوان یک موزیسین از اجرایی که انجام شد، چیست؟ 

م��ن از آنچ��ه در کنس��رت رخ داد، رضایت دارم. ب��ه خصوص آنکه بخش 
مهمی از نوازندگان ارکس��تر جوان هس��تند و از سوی دیگر فرصت اندکی 
برای تمرین وجود داش��ت ام��ا نمی توان این مس��ئله را نادیده گرفت که 
آق��ای رهبری و همچنين آقای تهرانی عملک��رد موفقی در همين فرصت 
کوتاه داش��ته اند. از آن گذش��ته قرار گرفتن کنار ای��ن جوانان و همچنين 
اس��اتيدی چون »محمود فرهمند« احساس بسيار خوبی برای من داشت. 
اولين اجرای ارکس��تر س��ازهای ملی ایران با وجود تمام کم وکاستی های 
احتمالی -که تأکيد می کنم با توجه به این فرصت اندک قابل چشم پوشی 

است- اجرایی متين بود.

ش�ما بی آنک�ه اجرایی از این ارکس�تر دی�ده باش�ید، حاضر به 
نواختن در آن ش�دید. چطور این اتفاق رخ داد؟ به هر حال ش�ما 
همواره موزیسینی سخت گیر در اجرا به شمار می روید و ما در 
این سال ها جز در گروه های معدود ندیده ایم که نوازندگی کنید؟

حض��ور آقای تهرانی و رهب��ری، مهم ترین دليل من ب��رای حضور در این 
ارکستر بود. ضمن آنکه سليقه موسيقایی من به آقای تهرانی نزدیک است؛ 
اما همان طور که گفتم مهم ترین دليل ضرورت وجود چنين ارکستری در 
موس��يقی ایران اس��ت. در واقع من وظيفه خودم دانستم تا به این ارکستر 
کمک کنم و به همين خاطر تأکيد می کنم تمام موزیسين ها نيز باید چنين 

اقدامی را انجام دهند. حالا هم از حضور در این ارکستر مفتخرم.

قطعه »ونوشه« توسط ارکستر اجرا شد. لطفاً درباره این قطعه 
توضیح دهید؟

من این قطعه را در س��ال 68 برای سه تار و ارکستر سازهای ملی ساختم. 
بعد از شنيدن »قطعه ای در ماهور« )برای ارکستر سازهای ایرانی و سه تار، 
ساخته استاد پایور( به فکر ساخت »ونوشه« )برای ارکستر سازهای ایرانی 

و س��ولوی س��ه تار( افتادم. »ونوش��ه« به گویش مازندرانی، بنفشه  کوهی 
اس��ت و از آنجا که ساختار اصلی این قطعه از یک ملودی کوتاه مازندرانی 
گرفته ش��ده، به کمک یک دوست مازندرانی، نام آن را »ونوشه« گذاشتم. 
این قطعه در س��ال 69 برای اولين بار توس��ط گروه »عارف« با نوازندگی 
پرویزمشکاتيان، محمدعلی کيانی نژاد، اردشير کامکار، حسين بهروزی نيا، 
ارژنگ کامکار، کوروش بابایی و تعدادی دیگر از نوازندگان اجرا ش��د و در 
آلبوم »بامداد« نيز به نشر رسيد. بعد از ۲0 سال برای اولين بار این قطعه 

توسط ارکستر سيمرغ اجرا شد.

چرا اجرای این قطعه 20 سال طول کشید؟ 
به دليل آنکه در آن زمان ارکستری با این حجم و چنين نوازنده های قابلی 

وجود نداشت. خيلی از سازها مانند »قيچک« هم مهجور بودند.

در این 20 س�ال طبیعتاً نگاه شما به عنوان یک آهنگساز تغییر 
کرده است. برای این اجرا چه تغییری در ونوشه ایجاد کردید؟

می توانم بگویم آن را به ش��کلی »بهِ نگاری« کردم. یعنی وقتی می خواستم 
نت های آن را با کامپيوتر بنویسم، هم امکانات سازی تغيير کرده بود و هم 

نگاه موس��يقایی من. البته بنياد »ونوشه« همان است 
و تنه��ا 10 درصد تغيي��رات در آن رخ داده. تغييراتی 
 در س��ازبندی، ميزان بندی و همچنين کس��ر ميزان ها. 
به هر ترتي��ب تمام تلاش خود را کردم که به قطعه ای 
که نوش��ته بودم، مؤمن باش��م و تنها تصحيحاتی را در 

آن اعمال کنم.

اجرای »ونوش�ه« اثر ش�ما توسط این ارکستر 
اجرا شد؛ این قطعه دشواری است. فکر می کنید 

نوازندگان از پس اجرای آن برآمدند؟
ارکستر با این امکاناتی که داشت، توانست اجرایی موفق 
از این قطعه س��خت داشته باش��د. ببينيد همه چيز در 
جهان نسبی اس��ت. آقای تهرانی درباره موسيقی ایران 
ش��ناخت بس��يار خوبی دارد و به همين خاطر توانست 
نوازن��دگان را ط��وری هدایت کند ک��ه در این فرصت 
اندک باز هم اجرایی پخته از تمامی قطعات کنس��رت 
و همچنين »ونوش��ه« داشته باش��ند. البته این قطعه 
توسط ارکستر »سيمرغ« هم اجرا شد که ما مدت زمان 
زی��ادی برای اجرای آن وقت گذاش��تيم اما هر اجرایی 

ویژگی های خاص خودش را دارد.

بعد از »ونوش�ه« قطعه ای مش�ابه نوشته اید؟ 
این س�وال را از این جهت می پرس�م که به نظر 
می رسد یکی از مشکلات مهم ارکسترهایی چون 
ملی و همچنین س�ازهای ملی ایران همین نبود 

قطعه برای اجراست.
قطعه ای که برای سه تار و ارکستر باشد، خير اما قطعه ای 
دیگر برای تار و ارکستر نوشتم که با نام »رقص ناز« در 
آلبوم »بوی نوروز« منتش��ر شد. به هر حال من در این 
سال ها قطعات ارکسترال بسياری نوشته ام که تعدادی 
از آنها توسط ارکستر »سيمرغ« به اجرا درآمد و گمان 
می کنم خيلی از ای��ن قطعات قابليت تنظيم برای این 
ارکستر را دارند. شما به مشکل کمبود قطعه برای این 
س��از اش��اره کردید اما من اطمينان را دارم که در این 
سال ها آهنگسازان بسياری در این زمينه فعاليت و آثار 
متعددی را خلق کرده اند که در صورت ادامه حيات این 

ارکستر آنها را خواهيم شنيد.

و البت�ه در ای�ن س�ال ها، قطعات�ی توس�ط آهنگس�ازان دیگ�ر 
نشنیده ایم.

طبيعی است که وقتی اثری را نشنوید، تصوری هم از آن نخواهيد داشت. 
آهنگس��ازان قطعات خود را بر اساس س��ازهایی که امکانات و وسعت آن 
را می ش��نوند، می نویس��ند. در س��ال های گذشته بس��ياری از سازها مثل 
»قيچک« مهجور بودند و خب آهنگس��از نمی تواند با تخيلش خطی برای 

این ساز بنویسد.

اگ�ر ب�ار دیگر ب�رای اجرا در این ارکس�تر به عنوان سولیس�ت 
دعوت شوید، خواهید پذیرفت؟

با کمال ميل. من مانند بسياری دیگر از موزیسين ها سال هاست که کمبود 
چنين ارکس��تری را در ایران احساس می کنم و طبيعی است که حالا که 
این ارکس��تر وجود دارد، من بسيار خوشحالم و تمام تلاش خودم را برای 
تداوم آن و همچنين ارتقایش انجام خواهم داد. به همين خاطر باز هم این 

دعوت را خواهم پذیرفت.

خب ح�الا با توجه به اتفاقات ناخوش�ایند در ارکس�ترهایی که 
در گذشته شکل گرفته، تا چه اندازه به فعالیت های این ارکستر 

امیدوارید؟
م��ن اصولاً انس��ان اميدواری هس��تم و به هم��ه چيز نگاه مثبت��ی دارم. 
 زندگی ام را بر اساس گذشته نمی بينم، هرچند گذشته چراغ آینده ماست. 
نمی گویم چون قبلًا این اتفاقات جواب نداده، حالا هم این ارکستر محکوم 
به فناس��ت. هر روز باید روز جدیدی را ش��روع کرد و با اميد به کار ادامه 
داد و حتی اگر کاری با بن بس��ت مواجه ش��د، تلاش کرد تا از راه دیگری 
ادام��ه داد چون در غي��ر این صورت نباید فعاليتی ک��رد. ابتدای صحبتم 
گفتم انس��انی که حرکتی نداشته باش��د، انسان مرده است البته نمی توان 
این مس��ئله را نادیده گرفت که هيچ ارکستری با این حجم و اندازه بدون 
حمایت ارگان های دولتی امکان ادامه حيات ندارد. پيش از این نيز اش��اره 
ک��رده ام ک��ه اهميت پرداختن به مس��ائل فرهنگی کمت��ر از پرداختن به 
س��لامت آب وهوا و خوراک مردم نيس��ت. بدون شک این مسئله تنها یک 
وظيفه  دولتی است؛ پرداختن به مسائل اجتماعی و فرهنگی خواست مردم 
و وظيفه دولت اس��ت. حال اميدوارم  ارکستر سازهای ملی با حمایت های 
دولتی به فعاليت خود ادامه دهد. چيزی که در کشور همسایه، آذربایجان، 
بيش از یک قرن اس��ت که اتفاق افتاده. به نظر می رسد این درست نقطه 
افتراق ما و کش��ور همسایه است. کش��وری که نه وسعت و نه ثروت ما را 
دارد؛ اما امروزه موس��يقی اش چنان قدرتی پيدا کرده که می تواند »تار« را 

در جهان به نام خود ثبت کند.

حمید متبسم:

ارکسترسازهایملیبایدصدسالپیشراهاندازیمیشد

شکل گیری ارکستر سازهای ملی ایران اتفاق بسیار مهمی 
است که در عرصه  موسیقی ایران رخ داده؛ اما در ارزیابی 
فعالیت های این ارکس�تر نباید این مسئله را نادیده گرفت 
که هر رویدادی که برای اولین بار رخ می دهد، بدون ش�ک 

گرفتاری های خاص خودش را دارد

اهمیت پرداختن به مس�ائل فرهنگی کمت�ر از پرداختن به 
سلامت آب وهوا و خوراک مردم نیست

امیدوارم  ارکس�تر س�ازهای مل�ی با حمایت ه�ای دولتی 
ب�ه فعالیت خود ادامه دهد. چیزی که در کش�ور همس�ایه 
آذربایجان بیش از یک قرن اس�ت که اتفاق افتاده. به نظر 
می رسد این درست نقطه افتراق ما و کشور همسایه است. 
کش�وری که نه وس�عت و نه ثروت ما را دارد؛ اما امروزه 
موس�یقی اش چنان قدرتی پیدا کرده که می تواند »تار« را 

در جهان به نام خود ثبت کند


